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 בוגרים ובוגרות יקרים ויקרות -

 "כאשר אני נרפא, לעולם איני נרפא לבדי." )מתוך הספר 'קורס בניסים'(

יש משהו בתהליך של ריפוי שמבקש מאיתנו להרפות, 
 לא להחזיק לבד את הפצע או את הקושי. 

כשאנחנו בוחרים לשתף את הקרובים לנו, אנחנו מאפשרים להם לתת לנו 
את מה שהם רוצים לתת ולפעמים לא יודעים איך. 

אנחנו מאפשרים לנו להיות יחד בשותפות בתוך המסע הזה מחולי לבריאות 
שבו הריפוי הוא הדדי, כי כאשר אדם נמצא במסע של ריפוי, 

מתרחש ריפוי קהילתי סביבו. היחד מחזק ומרפא אותנו, 
 מזכיר לנו שאנחנו לא לבד ונותן לנו עוגן בכל חוסר הוודאות. 

 פק"ל רוח זה יוצא לרפואת פצועינו הבוגרים - 
 מתן ורדי בוגר קהילת כפר הסטודנטים, לוחם בחטיבת מילואים בשריון
 רועי בן לולו בן השכונה, לוחם בחטיבת מילואים של יוצאי גבעתי ונח"ל

 עמית בר בוגר מכינה כ"ד, לוחם בנח"ל
 מעיין אפרתי בוגר מכינה כ"ד, לוחם בשריון

 דולב אורבאום בעלה של דפנה רינסקי בוגרת מכינה כ"ב, לוחם בצנחנים

את הקטעים הבאים כתבנו בהקדשה אישית לכם, 
 בשליחת המון כוחות בדרך הריפוי, אנחנו איתכם. 

 בתפילה רפואה שלמה לכל פצועי המלחמה.
 אוהבים,

עומר וכרמל רכזי הבוגרים 
וכל צוות בית ישראל

עריכה:עריכה: כרמל יוגב כרמל יוגב

עיצוב:עיצוב:  גלעד אביישר )מכינה כ"ו(גלעד אביישר )מכינה כ"ו(

יעוץ:יעוץ: יעל פרידמן יעל פרידמן
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להפוך חיסרון לגעגוע/ כרמל יוגב, מכינה כ"ב, רכזת בוגרי המכינה
מוקדש לכל בוגרינו הפצועים

המוות של בן קיבוץ שלי, 3 שנים מתחתיי, שנהרג במלחמה,
עורר בי את הגעגוע שאף פעם לא היה לי - לשוב להיות עם בני גילי, 

לשוב להיות עם הקבוצה שגדלתי איתה, למרות שלא דיברנו כבר 8 שנים. 
קבוצה בקיבוץ, בני הכיתה שגדלים יחד, יכולה להיות או הצלחה וקרבת אחים, 

או קושי וחוסר יכולת להתבגר ביחד. עזבתי את הקיבוץ בגיל 15, 
בלא רצון להסתכל לאחור, בכוונה ובחיפוש לדרך חדשה. 

למרות זאת, כמעט עשר שנים אחרי, שותפות הגורל הזו של מוות צעיר כל כך, 
של אחד משלנו במלחמה, משך אותי חזרה אל בין כתלי הקיבוץ. 
אל מקום שהשייכות אליו היתה מעורערת, שלא חשבתי שארצה 

לגדל את ילדיי בו, מקום שעכשיו הפך להיות שטח צבאי, 
ועדיין, כל כך רציתי להיות שם, להיות איתם, להיות יחד. 

אני יודעת שפגישות המחזור הללו, מעוררות בי את אותם שדים עמוקים, עתיקים, 
שדחקתי לתוך תוכי עם השנים בלי ששמתי לב. 

פתאום הבנתי כמה שכבות וכיסויים יש בתוכי, כמה רגשות ואנרגיות 
של חוסר שייכות ושל פחד, לאט לאט מתקלפים מתוכי. 

מגלה איך אני סולחת לעבר. המלחמה הזו מקלפת את כל הקליפות 
שהגנו על כל האדוות והשדים האלו שדחסתי מאחורי הצלעות, מכל מעגלי החיים שלי. יש 

משהו במוות שמגלה לנו שמשהו מהאדם שאיבדנו, נשאר בנו עכשיו הרבה יותר ממה שהוא 
היה בתקופת הזמן שחיינו איתו. 

כשזה חבר ילדות, אנחנו חוזרים לראשית – אל ילדותינו. 
מה כבר נותר ממנה? מה היא הייתה? אם דחינו את זה עד עכשיו, 
אז הנה אנו חוזרים למחשבות על בני הקבוצה, לחוויות, לרגשות. 

זה אמנם מעורר ומפחיד, אבל זה גם מקום להגיד - פעם היינו יחד, 
ועדיין יש לזה משמעות עבורנו. אני מרגישה שיש כאן תנועה של בחירה - 

מה לשחרר ולהסיר, ומה לשמר ולהשאיר. זהו תהליך שמאפשר להרפות ולהירפא.

המוות מחזיר לנקודת אפס כזו, שבה אנחנו לא מאוד שונים, 
אלא בעיקר שווים אל מול המוות, אל מול הכאב, ולא משנה מה קרה בעבר. 

עכשיו אין טעם לחטט בעבר הרחוק ולהבין איפה נכשלנו. 
יש להסתכל על ההווה, לנכוח בו, ולשאוף לעבר עתיד טוב יותר. 
יחד, מתוך הפצעים שפתחו פצעים ישנים, להתבגר ולתת חיבוק. 

חיבוק שאינו עוסק במחשבה אם היינו חברים וכמה קרובים היינו בתיכון, 
ולא משנה כמה אנחנו לא בקשר, חיבוק של שניים שכואבים את החיים 

ואת העדרם. זהו תהליך שמקרב אותנו לענווה. 
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לאחרונה חבר אמר לי – 'בשביל להיות בענווה צריך לשחרר, 
ובשביל לשחרר צריך להיות בענווה'. מי שחי כך מודע לחטאי העבר, 

אבל מתוך הרפייה כלפיהם, בידיעה ש"האני" הוא למעשה אפסי, 
ומה שבמרכז הן תפילות וכוונות, לב ורגשות. 

הגשמיות שלי, החשבונות שנשאתי איתי, הכעס, ההשוואות, 
הצורה שחשבתי שאני, הדימוי שלי על עצמי, על האחרים, על הסיטואציה – 

כל אלו נשארים כדימוי שאינו מציאותי, ומתוך כך - 
מיותרים וניתנים לשחרור ולריפוי.

יש משפט על פי המעשייה 'מעשה באבדה בת מלך' של ר' נחמן שהולך ככה: 
"עַל הָאָדָם לִלְמֹד כֵֵּיצַד לַהֲפֹךְ חִסָָּרוֹן לְגַעְגּוּעַ. דְְּהַיְנוּ;

לִלְמֹד כֵֵּיצַד לְהִתְפַַּלֵֵּל עַל דְָּבָר, מִבְְּלִי לִטְְעוֹת וּלְהַעֲמִיק אֶת הַהַרְגָּשָָׁה שֶָׁאִי אֶפְשָָׁר"

הגעגוע לפעמים משאיר לנו עוד קצת ממה שהיה, נותן לנו תחושה שיש קשר, 
שיש חוט של רצון, של כמיהה, של בקשה להיפגש שוב, רצון שמשהו יתממש. 

הגעגוע למה שהיה, נותן לנו את ההרגשה כאילו זה עדיין קיים, 
ולא נופל לבור החיסרון שמשאיר אותנו במקום כי איננו יכולים בלעדי מישהו או משהו. 

החיסרון משאיר אותנו בחוסר אונים אל נוכח פני המציאות, אבל בגעגוע יש תנועה. 
כשאני מתפללת על משהו, כל כולי בזה, אני מכוונת לאדם שאני מתפללת עליו. 

וכשאני יודעת שיש מי שמתפלל עלי, שאני לא לבד בעולם, 
זה מאפשר לי עוד קצת להרפות ולהירפא. 

מתגעגעים ושולחים תפילות לכל הפצועים שלנו, אנחנו איתכם.
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לפתוח חלון לאור העליון/ חנניה בלס, מורה במכינה
מוקדש לרפואת מעיין אפרתי, בוגר מכינה כ"ד.

בוגרים יקרים ואהובים,
מאז שמחת תורה האחרון הושלכנו לתוך מערכה עזה ומטלטלת, 

כל אחד לפי מידת קרבתו וריחוקו מהמאורעות ומהנפשות הפועלות, 
וכל אחד לפי מידת רגישותו הנפשית. ליבנו אינו יודע מנוחה 

והוא נתון ליקירינו הנלחמים כעת במסירות נפש, 
לפצועים בחזית ובעורף ולמשפחות החטופים אשר סבלם בלתי נתפס.  

על אף הניסיונות להישאר מחוברים למתרחש, קשה מאד להתוודע 
אפילו במידה חלקית לזוועות שעוללו שפלי אדם לאחינו ואחיותינו. 

החשיבה הדתית הראשונית, הילדית, מחפשת את ריבונו של עולם 
בתוך המאורעות. מחפשת את השגחתו, מבקשת למצוא סימנים לנוכחותו, 

או סיבות מובהקות להיעדר נוכחות כזו. גישה זו, אף שהיא מובנת 
והדים לה במקרא ובספרות חז"ל, לעתים תופסת מקום נרחב מדי 

וממעיטה במקומו של האדם ובייעודו בתוך העולם הזה.
מדרש מפתיע בנועזותו משווה את תפיסת העולם היהודית ביחס לאלוהות לזו של אומות 

העולם, תוך הקבלה בין הקשר של אלהים עם אברהם, 
אליו פנה בלשון 'הִתְהַלֵֵּךְ לְפָנַי' )בראשית, י"ז, א'(, לבין זו המזוהה עם נח 

חַ' )בראשית, ו', ט'(.  תְהַלֵֶּךְ נֹֽ אֱלֹהִים הִֽ עליו נאמר 'אֶת־הָֽ
אתייחס לדברי ר' נחמיה במדרש רבה:

ר' נחמיה אמר ]בנוגע לתפיסתו של נח[: 
משל לאוהבו של מלך שהיה משתקע בטְיטְ עבה, 

הציץ המלך וראה אותו אמר ליה עד שאתה משתקע בטְיטְ - הלך עמי. 
הדא הוא דכתיב ]זהו שכתוב[ "את האלהים התהלך נח". 

ולמה אברהם דומה? לאוהבו של מלך שראה את המלך מהלך במבואות האפלים. הציץ אוהבו 
והתחיל מאיר עליו דרך החלון. הציץ המלך וראה אותו: 
אמר לו עד שאתה מאיר לי דרך חלון, בְֹּא והאיר לפני! 

כך אמר הקב"ה לאברהם עד שתהא מאיר לי מאספוטְמיא ומחברותיה 
]אזור אור כשדים וחרן[ בְֹּא והאיר לפני בארץ ישראל! ]בראשית רבה, ל', י'[

ר' נחמיה מתאר לכאורה מצב לא סימטרי: 
נוח תקוע בתוך הבוץ, והמלך הוא זה שנדרש לסייע לו ולקרב אותו אליו. 

אברהם אבינו כלל לא נמצא בצרה, אלא רואה את המלך 
כשהוא הלכוד במבואות אפלים, ונדרש להאיר לפניו. 

מה פשר ההשוואה וההקבלה בין שתי הסיטואציות המנוגדות הללו? 
במה מיוחד אברהם שכלל לא נמצא במצוקה על פני נוח השרוי בצרה גדולה? 

התשובה לכך היא שבמציאות כולנו תקועים באופן כזה או אחר בטיט עבה, 
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כולנו מבקשים לחצות את העולם הזה מצדו האחד אל עברו השני 
עם מינימום נפגעים ומקסימום הישגים - בתחומי הרוח, הנפש והחומר. 

כולנו רוצים מאד שהמלך יעבור ויוציא אותנו מהבוץ, 
במיוחד בימים בהם הבוץ הופך להיות טובעני ומסוכן. 

במובן הפסיכולוגי הפשוט, שאיפתם של בני אברהם אינה שונה מזו של בני נוח.
אלא שבעומק תפישתו של אברהם, החושך השורר בעולם, 

זה שגורם לנו לחוש את הווייתינו בתור בוץ, 
הוא ראשית כל העדר של נוכחות אלהית. אלהים, ולא האדם, 

הוא זה הכלוא כביכול בתוך מבואות אפלים, 
ואילו אני כבן אדם נקרא לפתוח לו חלונות. 

לא הצרה האישית שלי היא העניין ואני רק ממתין לחילוץ, 
אלא באחריותי לפתוח פתחים כדי למלא את העולם הזה באור.

בהתאם לגישה זו, העולם אינו משחק ילדים בו אלהים/הגננת צופה מן הצד 
וכאשר אחד הניצים מגזים באכזריותו נקרא להתערב ולעצור. 
מדובר בעולם מוחשך, שיש בו אמנם גילויים של אור אלוהי, 
אולם הוא סמוי ומודחק, ותפקידינו, כבני אברהם וכתלמידיו 

לאפשר לאור הזה להתגלות בו. לאדם תפקיד עצום בעולם הזה 
לאפשר את גילוי אורו של אלהים.    

הדבר מתבטא בתפילה המרכזית של היהודי מול אלוקיו, תפילת  'שמונה עשרה' המכונה גם 
'תפילת עמידה'. לא רק שאדם נקרא להתפלל כשהוא זקוף 

משך רוב התפילה, אלא גם במקומות בהם הוא כורע, מדובר במילים 'ברוך' ו'אתה' אולם 
בהזכרת שם אלוקים אדם שב ומזדקף. העמידה הזקופה של האדם, 

הנוכחות שלו והאחריות שלו - הן שמאפשרות לשם אלוקים לבוא לידי ביטוי. 
כפי שכתבו והרחיבו לפניי בגליונות אלו, אנו זוכים ברמה החברתית-אנושית להופעת אורות 

גבוהים וייחודיים של התנדבות, אמפתיה ועזרה הדדית 
דווקא על רקע החושך הנורא בו אנו מצויים, 

ודווקא על רקע מבואותיהן האפלות של רחובות עזה. 
אולם העבודה הפנימית של ריבוי האור העליון בעולם 

אינו מסתכם בלחימה ברוע האנושי שפרץ מרצועת עזה 
ומשתולל גם באנטישמיות ברשתות ובאוניברסיטאות חו"ל, 

אלא נוגע להחלטה של כל אחד מאיתנו להתמקד בטוב, לבחור לראות אותו 
]בלי להתעלם מן הרע שלא מאפשר התעלמות ממנו בלאו הכי[, 

וכדברי הרב קוק ביומניו:
"מלאה היא ההויה אורות ומחשכים, סדרים ובלבולים, תיקון ותוהו. 

האדם הוא תמצית מלא, שההויה כולה משתקפת בו. 
פונה הוא האדם במבטְו, בנטְיית דעתו אל האור, הסדר, התיקון שבהויה, 

הרי הוא בעצמו מואר, מסודר ומתוקן, 
פונה הוא לצד השני, לחושך, לבלבול, לתוהו, 
הרי הוא עצמו מתמלא חושך, תוהו ובלבול... "

]הרב קוק, שמונה קבצים, א', קע"ב[
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לא רק את עצמינו בכוחנו להטות אל הטוב, 
אלא עצם העבודה הפנימית של ההטיה לעבר הטוב 

פותחת שערים להארת העולם כולו, בגלל הקשר של האדם לכל הסובב אותו.
ברוח האדם, ברצונו, בשכלו ובכל הופעותיו, ספוגה היא התמצית 

של הטוב והרע הכללי, המתגלה בהויה כולה, 
"ואין לתאר כמה גדולה היא פעולתו של האדם על צחצוח היש ושכלולו." 

]שמונה קבצים ה מ"ו[ 

ולבסוף, ובנימה אישית: עוצמת הרוע שפרצה לעברינו ביום שמחת תורה השנה הייתה נוראה 
לא רק בהיקפה ובמספר החללים שהפילה, 

אלא בעומק אכזריותה המעוגנת בתפיסות עולם נפשיות ורעיוניות. 
להבנתי הדלה, כדי לבער את הרוע הזה משורשו נדרשים לא רק עשיית טוב, 

אלא גם הבנת טוב, העמקת הטוב שאנו עושים גם במישורים נפשיים ושכליים, 
וכדברי הרב קוק:  

"אֵין לְךָ רַע בְָּעוֹלָם שֶָׁאֵין כְֵּנֶגְדְּוֹ טְוֹב עָמֹק מִמֶֶּנּוּ. 
וּכְֵּעֹמֶק שִָׁפְלוּת כִֵּעוּרוֹ שֶָׁל הָרַע – 

כֵָּךְ עֹמֶק אֲצִילוּת יָפְיוֹ שֶָׁל הַטּוֹב שֶָׁכְֵּנֶגְדְּוֹ."

יהי רצון שנזכה כולנו להיות מאלה שמעצימים ומגבירים את האור והטוב בעולם,
 דווקא בעת הזו, במעגלים בהם אנו יכולים להשפיע.
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אַיֶֶּלֶת הַשַַּׁחַר/ אלישבע אשכנזי, 
מרכזת כפר הסטודנטים של בני עקיבא ובית ישראל בגילה.

מוקדש לרפואת מתן ורדי בוגר כפר הסטְודנטְים.

כְְּשֶֶׁמִִּגְדָָּלִים נוֹפְלִים מֵהַשָָּׁמַיִם

מִתְפּוֹרְרִים אֶל הַקַַּרְקַע הַסֻֻּלָָּמוֹת

שֶֶׁהָיִיתִי רְגִילָה לַעֲלוֹת בָָּהֶם הַשָָּׁמַיְמָה 

וְלָרֶדֶת אַרְצָה בְָּטוּחָה 

וְהַמִָּקוֹם שֶֶׁיָָּדַעְתִִּי לִישֶֹׁן בָּוֹ בַָּלַָּיְלָה

אָז אֲנִי עַל הָאֲדָמָה 

פְּשֶׁוּטָה 

לְלֹא סֻלָָּמוֹת

בְָּאוֹתוֹ גֹֹּבַהּ מַמִָּשֶׁ עִם הַדֶָּשֶֶׁא

מְחַכְָּה לַגֶֹּשֶֶׁם כְְּדֵי לִשְֶׁתִּוֹת 

לַשֶָּׁמֶשֶׁ כְְּדֵי לַחֲבֹק חֹם 

מְרִימָה עֵינַיִם לַשָָּׁמַיִם

)אֵיפֹה שֶֶׁהָיוּ פַּעַם מִגְדָָּלִים 

הַיָּוֹם רוֹאִים רַק שֶָׁמַיִם(

שֶֶׁיִָּמְצְאוּ לִי אֵיזֶה מַלְאָךְ שֶׁוֹמֵר שֶָׁם

שֶֶׁיַָּצְבִָּיעַ עָלַי מִתִּוֹךְ זִכְָּרוֹן

כְְּשֶֶׁמִִּתְקָרֵב הַלַָּיְלָה

חוֹפֶרֶת בָָּאֲדָמָה מָקוֹם לִישֶֹׁן

וּמְפַסֶֻּלֶת שֶָׁם דְָּמוּת בַָּעֲלַת שְֶׁתִֵּי יָדַיִם-

גִֹּבְעָה קְטַנָָּה מִתִַּחַת לְרֹאשִֶׁי

וְגֻמְחָה שֶֶׁתְִּחַבְָּקֵנִי
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"יושר אינטְלקטְואלי זה א'-ב' של יראת שמיים" 
זיכרונות מישראל וציפורה/ יהב פלמון, בוגר מחזור י"ג, 

כשהיה חניך במכינה חנך את רועי בן לולו.
מוקדש לרפואת רועי בן לולו בן השכונה

המשפט שחזר במוחי פעם אחר פעם מאז ה 7.10, 
זה משפט שציפורה הייתה אומרת לנו לפחות שלוש פעמים בכל שיעור. 

"יושר אינטלקטואלי זה א'- ב' של יראת שמיים" 
וממשיכה ואומרת; "שלא נבלבל לעצמנו את המוח"... 

איזו הבנה עמוקה זו שכדי להיות ירא שמיים, צריך לראות את הארץ כפי שהיא, 
לא להיות שבוי בתפיסה שתסמא את עינייך מלראות את המציאות נכוחה - 

להיות קודם כל ישר עם עצמך. זה נשמע אולי בסיסי, אבל מיום ליום אני מגלה כמה מאתגר 
לצאת מהמבנה חשיבה שבנית לעצמך 

ולנסות לשמוע את המציאות בדרך שאכן תהיה קרובה למתרחש בשטח. 
מספיק לחשוב כמה דימויים היו בחברה הישראלית על קבוצות שונות 

וכמה התפיסות האלה קרסו ביום הזה. יש כל כך הרבה אנשים בחברה הזו 
משלל גווניה שאני מרגיש ברמה האישית אסיר תודה עבור מה שהם עשו ועושים למען 

החברה שלנו כבר חודשים רבים ויותר.  

מהרב ישראל חרוט בי הזיכרון של חיי משמעות. 
פעם כשזכיתי ללוות אותו בביתו התבקשתי לתת לו כדור. 

הכדור הסתבר כמאוד חזק וגרם לו לישון שעות רבות. אחרי שהתעורר הוא אמר לי 
"יש לי כאן תפקיד. אני לא מחפש להיות כאן כמה שיותר זמן, 

אלא למלא תפקיד של שליחות" 
)זאת כמובן הייתה הטענה למה לא לקחת את הכדור יותר...(. 

הרב ישראל החדיר בנו שתחיית המתים ועולם הבא אלו קודם כל מצבים בנפש. 
אני זוכר עם כמה "מתים" )צדיקים לדורותיהם( הוא הסתובב 

ואיזה קשר עמוק היה לו עם מי שכבר איננו פה, עד כמה המתים היו חיים בו. 

עולם הבא כמו תחיית המתים, נתפס כמושג אוטופי 
שלא ניתן להגשמה בעולם הזה, אבל אנחנו מגלים בימים האלה 

כל כך הרבה צדיקות וצדיקים שחיים בעולם הזה ממש בעיניים של עולם הבא. 
עם מוכנות למסור את הגוף והנפש לטובת הדורות הבאים ולטובת חיי כולנו. 

האמת היא שאין ראויים מהם לתחיית המתים, 
שאנו נחיה אותם ואת פועלם ונמשיך את הלפיד האדיר שהם החזיקו בו.  

בערך אחת ליום אני מספר לאשתי איזו הערצה אני חש כלפי אותם לוחמים ולוחמות 
שנלחמים את מלחמתינו. נתפלל מכאן לרפואת כל הפצועים בנפש ובגוף. 

ובפרט, לרועי בן לולו, בן השכונה שזכיתי להיות חונך שלו במכינה 
ונפצע במהלך הלחימה. נשתדל לעשות את המיטב כדי לקבל את החוזרים מהקרב 

למקום שיותר מכיל, מקום יותר טוב.
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⋅/ שריה רוזנהיים, מדריך מכינה כ"ד
מוקדש לרפואת עמית בר, בוגר מכינה כ"ד.

פְּעָמִים אָדָם פּוֹתֵחַ 

אֶת יָדָיו וּבְחִבָּוּק עוֹטֵף עוֹלָם 

וְעוֹד עוֹלָם, וּכְמוֹ בָָּלוֹן )אוֹ כְְּמוֹ יוֹנָה( 

מַפְרִיחַ לִרְוָחָה, וְהַשָָּׁמַיִם 

נִצְבָָּעִים תְִּרֵיסַר גְֹּוָנִים וּנְקֻדָּוֹת

מַשַָּׁק כְְּנָפַיִם מְהַבְהֵב.

פְּעָמִים פּוֹרֵחַ פֶּרַח 

וְקָמל, נֶאֱסַף אֶל עָלָיו.

בְָּהַעֲרֵב שֶֶׁמֶשֶׁ, 

טֶרֶם אוֹר אַחֲרוֹן 

          יַצְהִיר: חָזָק

                    חָזָק

                    חָזָק.

פְּעָמִים אָדָם שֶׁוֹתֵק וּשְֶׁתִיקָתוֹ 

דְָּמָמָה דַָּקַָּה. בְָּעֵינָיו אַלְפֵי קוֹלוֹת

וְאוֹר חוֹלֵף כְְּמוֹ שֶַׁבְשֶֶׁבֶת.

עָלִים נוֹשְֶׁרִים, מִסְתִַּחְרְרִים 

רוֹקְדִים מַעֲדַנָּוֹת בְָּרוּחַ עֶרֶב חֲרִישִֶׁית 

וּתְנוּעָתָם 

מִיְָּמֵי קֶדֶם 

עַד יְמוֹת עוֹלָם.


